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A belépő intézmények szakmai átadás-átvételét, szervezetük kia la 
kítását, működésük beindítását osztályunk készítette elő, és 
közreműködtünk a birtokba vétel ünnepélyes megszervezésében, le
bonyolításában is.

Az 1985. évi I. (az un. új oktatási) törvény és végrehajtási ren- 
deletei megteremtették az intézményi önállóság jogi garanciáit, 
átformálták a szakfelügyeletet, tantervi liberalizálódást indí 
tottak el, szabályozták az igazgatók pályázaton és titkosan k i 
nyilvánított nevelőtestületi egyetértésen alapuló kinevezését. 
Ugyanakkor nem foglalkozott semmilyen, joggforrás a tanügyigazgatás
sal, így elbizonytalanodott az általános tanulmányi felügyelet. 
Megszűntek az oktatási intézményekben tervszerűen zajló összegző 
felügyeleti vizsgálatok, helyüket - a nyilvánvaló hatósági ellen
őrzések mellett - a cél- és témaellenőrzések vették át. Ezekhez 
az általános tanulmányi felügyeleti vizsgálatokhoz azonban a 
szaktanácsadóvá alakult hajdani szakfelügyelet - lévén rendelte 
tése egészen más - lényegesen kisebb szakmai segítséget adhatott. 
Általános tanulmányi felügyelőink saját kútfőikből merítve igye
keztek segíteni a fenti körülmények között az önállóság kibontako 
zását, a saját arculat alakítását, természetesen a nevelőtestületek 
autonómiájának megsértése nélkül.

A beszámolási időszakban fokozatosan érzékelhető gazdasági h anyat
lás elsősorban a közművelődési és sport intézmények tevé kenységé
nek összvárosi érdekeket szolgáló befolyásolását nehezítette, 
illetve akadályozta. Az intézmények csak saját bevételeik (áraik) 
emelésével tudnak lépést tartani az inflációval, s kénytelenek 
elveik - elveink- feladásával áruba bocsátani feltételeiket. 
(Drágább a disco, de van bőven! Szaporodnak a "melléküzemágak", 
a büfék, butikok, stb.) A tanácsi intézmények költségvetési t á 
mogatása számszerűségében változatlan, értékében csökkent, m ű k ö 
dési költségeik nagyobb arányú megtermelése a fizetőképes ke r es 
let korlátaiba ütközik. Az üzemi-vállalati termelési érdekek me l 
lett halványulni látszanak, napjainkban szem elől is tűnnek a 
szellemi és testi kultúra érdekei: a szakszervezeti művelődési 
létesítmények dolgozói meghúzták a vészharangot, a sporteg ye sü le
tek létgondokkal küzdenek.

A közigazgatás változásai a felügyeletünk alá tartozó közoktatási, 
közművelődési egységek számának fokozatos csökkenésével jártak. 
Ugyancsak a községek önállósodása - a kétszintű igazgatás t é r 
hódítása - miatt átalakult, minősége megváltoztak, a tanácsi kapcsolatok.

1990. januárjától nyolc óvoda, nyolc általános iskola, egy zene
iskola, egy nevelési tanácsadó, egy központi műhely, egy köz m ű
velődési könyvtár, egy ifjúsági ház, egy kiállító-bemutató-muzeumi 
jellegű létesítmény, egy sportcsarnok tartozik - tanácsi fe nntar
tásúként - irányító, felügyeleti joggyakorlatunk alá.

Három szakszervezeti művelődési ház (közművelődési könyvtárral), 
hét sportegyesület (öt városi, két városkörnyéki), egy diáksport
egyesület, hat lakótelepi és szabadidős s p o r t e g y e s ü l e t , tizenkét 
diáksportkör (hét városi, öt városkörnyéki) törvényességi fe lügye
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leti hatáskörünkbe tartozik és tevékenységüket koordináló köte
lezettségünk van. Jó együttműködés és személyi kapcsolat van az 
intézményhálózatba nem tartozó, de művelődési szerepkörű múzeumok 
vezetőivel és a néphadsereg művelődési házával.

A Városi Tanács fenntartói jogából fakadóan vannak gazdasági-mun
kái tatói-koordinat ív feladataink a két középfokú intézményt ille
tően is.

A városkörnyéki tanácsokkal hivatalos együttmüködésünk nincs, sem 
társulásra, sem szakértői közreműködésre nem kérték osztályunkat.
Az ágazat községi intézményeivel a szakmai, emberi kapcsolatot 
nem szakítottuk meg, rendezvényeinkre hívjuk, osztályunkon szíve
sen látjuk és segítjük képviselőiket. Sportéletük összehangolása 
a térség sportnaptára és a felmenő rendszerű diákolimpia versenyei 
alapján változatlanul kötelességünk.

Társadalmunk széleskörű demokratizálódása sokoldalúan, ugyanakkor 
ellentmondásosan hat az irányításra, ellenőrzésre, Tudomásul kell 
venni - és tiszteletben tartani -, hogy az intézmények maguk is 
követelik a szakmai önállóságot, és a tanácsoktól gazdasági ga 
ranciákat várnak el. Nem lehet figyelmen kívül hagyni ugyanakkor 
azt sem,hogy növekszik az iskolakörnyezet, illetve a közművelődési 
intézményt használók körének beleszólási vágya a pedagógiai-köz- 
művelődési folyamatokba. Nem szabad tehát elmenni a "kliensek" 
(szülők, gyermekek, művelődő egyének és közösségek) érdekeinek ér 
vényesítési igénye mellett sem. Komolyan kell venni, hogy az állam
polgárokat alanyi jogon megillető szolgáltatásképp igénylik az o k 
tatást, a szellemi és testi k u l t u r á l ó d á s t .

Az irányítás-ellenőrzés csak a hagyományos munkaformákra hagya tk oz
va (értekezletek, munkaközösségek működtetése, vizsgálatok, jelen
tések, beszámoltatások) megtorpan, bizonytalanul áll az új igények 
előtt. Olyan megoldásokat keresünk tehát, amelyek a szabad műv e
lődési tevékenységek kibontakozását szolgálják a maguk öntörvényei 
szerint. Ez azt jelenti, hogy a folyamatok törvényes mederben ta r 
tása, az értelmes és hatékony törekvések felkarolása, segítése az, 
amiben a tanácsi irányítás-felügyelet érdemlegesen funkcionálhat.

Az irányítás és ellenőrzés 34/1985-ös tanácshatározatban (b.pont) 
megfogalmazott és megkívánt javítása, a terveszerűség és tudatos
ság fokozása tehát a megváltozott szabályozók és az előállt jog
hézagok, valamint az elbizonytalanodott gyakorlat közepette va
lósult meg.

Az alsófokú intézmények munkájának befolyásolását elsősorban az 
óvodavezetők, igazgatók vezetői munkaközösségeinek tevékenységébe 
kapcsolódva, a szakmai munkaközösségek munkáját figyelemmel k í 
sérve végeztük. A munkaközösségek életében erősödtek az autonom 
törekvések, az önműködés jelenségei.

Hagyományos (havonkénti) vezetői értekezleteinket közhasznú szó
beli és személyes informálódásra, az óvodákban és iskolákban folyó 
munka szükséges és lehetséges összehangolására hívtuk össze.
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Rendszeresen részt vettünk az óvodák, általános és középiskolák 
nevelési és munkaértekezletein, a szakmai munkaközösségek fog
lalkozásain. Észrevételeinkkel, javaslatainkkal bekapcsolódtunk 
munkájukba .

Meghatározott céllal (tankötelezettség, kezdő és új nevelőkkel 
való ismerkedés, tantárgyfelosztás, nevelői terhek, vezetői stí
lus, a vezetői kinevezés meghosszabbításának előkészítése) tájé
kozódó, illetve tematikus vizsgálatokat végeztünk. Szerzett in
formációink alapján adtunk tájékoztatást elemzésekben, beszámolók 
bán, jelentésekben, előterjesztésekben.

Feldolgoztuk az intézményvezetők írásos elemzéseit, jelentéseit, 
és saját tapasztalatainkkal egybevetve határoztuk meg az alsó
fok általánosítható feladatait, a középfokkal való együttműködés 
kívánalmait. Az 1990-1991-es tanévet is ebben a szellemben készít 
jük e l ő .

A munkaerőgazdálkodás koordinálásával, az összegyűjtött állásfel
hívások közzétételével, a pályázók letelepítésének szorgalmazásá
val az intézményi működés személyi feltételeinek javítását szol
gáljuk. Eredményképp könyvelhetjük el a képesítés nélküliség 
csökkenését, az üres állások számának minimálisra szorítását.

A közművelődési intézményekbemzajló munkát - a már ismertetett 
okok és a változatlanul fennálló fenntartói sokféleség miatt - 
az eddigieknél is nehezebb volt irányítani, befolyásolni.

Az elmúlt évek nem kedveztek a művelődési létesítmények fenntar
tói terheinek a 2/1988 ./ I I . 12./ sz. tanácshatározattal előírt ará 
nyosításnak. A működés szükséges összehangolását vezetői értekez
leteken, cél- és tájékozódó vizsgálatok (az együttműködés lehető
ségei és korlátai, az amatőr mozgalom, a Várpalotai napok előké
szítése) formájában végeztük, s ezt a célt szolgálta 1987-től 
újra életre hívott, 1990-ben reklám- és hirdetési költségekkel 
is "megtámogatott" városi műsorfüzetünk.

Részt vettünk a közművelődési dolgozók Tanakodó nevű szakmai mu n
kaközösségében, ahol a kifejezetten irányítási kérdések (a megyei 
szakigazgatás szerepe, a tanácsvezetőkkel való találkozás, az 
önkormányzati törvény előkészületei) témagazdái voltunk.

A sportegyesületek irányítását sportfelügyelőségünk az elnökségi 
ülések és közgyűlések munkájába kapcsolódva, illetve az elnökök
kel kialakított egyéni kapcsolattartással oldotta meg. A diák- és 
ifjúsági sport összehangolását, irányítását a Diáksport Tanács 
végezte, amelynek a sportszervező főelőadó tagja. A sportegyesü
leti elnökségek erősítik a szakosztályok és a bázisvállalatok 
kapcsolatát, segítik a szakosztályi önállóságot, az öntevékenység 
kibontakozását, a diá ksportkörökkel való kapcsolattartást. A 
sportfelügyeTőségnek ebben a folyamatban közreműködő, közvetítő, 
szerepköre érvényesül, amelytől a jobb utánpótlás-nevelést, a gaz 
dagabb szabadidősportot reméljük.

Az új egyesületi törvény értelmében az egyesületek ellenőrzése 
megváltozott, ezirányú kötelezettségük a Sportcsarnokot és a diák
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sportköröket illetően maradt meg. Az ellenőrzés sportvonalon is 
elsősorban a törvényesség betartásának, a szakmai segítségnyúj
tásnak az eszköze.

A gazdasági felügyelői munkakör megszűnése óta akadozott osztá
lyunk gazdasági irányító munkája, az ellenőrzés pedig a pénzügyi 
társosztály revizorának feladata lett.

A gazdálkodás kérdéseivel a vezetői értekezleteken rendszeresen 
foglalkoztunk. A pénzügyi osztályvezető és a költségvetési cso
port részt vett az intézményi költségvetések előkészületi, ki
dolgozási munkálataiban. A központi számlavezető gondnok segítette 
a gondnokságok tervező és adminisztratív munkáját, elemezte az in 
tézmények anyagi ellátottságát, bedolgozott a pénzügyi beszámolók
ba. Információi alapján lehetővé vált a szakmai érdekek képv is el e
te az előirányzatok lebontásakor, a költségvetési eltérések orvo
solásakor .

Valójában a gazdasági irányítás tehát kettészakadt, a művelődés 
és a pénzügy is vezérelte a folyamatokat de hiányosan. A gazdál
kodás fegyelmét és fegyelmezetlenségét nyomon lehetett követni és 
módunkban állt szankcionálni. Az irányításon és az ellenőrzésen 
túl maga az élet is takarékosságot, hatékonyabb pénzgazdálkodást 
követelt. Arra viszont nem volt és nincs is eszközünk, hogy a g a z
dasági szakemberek pénzügyi szemléletét a szakmák szolgálatára 
átfordítsuk. A gondnokságok tehát elsősorban a költségvetési el ő
irányzatok könyvelői, a felhasználás (elköltés) lebonyolítói, de 
kevesen képesek arra, hogy a szakmai igények és ötletek rugalmas, 
alkotó értelemben vett kiszolgálói, menedzserei legyenek, s ebben 
a tanácsigazgatás sincs segítségükre, mert nincs rá embere. A 
34/1985-ös tanácshatározat d./ pontját tehát csak részben valósí
tottuk meg. A sarkalatos fordulathoz szemléletváltás és gazdasági 
változás is szükséges.

B . / Már az eddigiekből is kitűnt, hogy az osztály irányító-ellen- 
őrző munkája i g a z g a t á s k ö z p o n t ú , az óvoda vezetésre , iskolaigazgatásra, 
irányul, az intézmények életében közvetetten, a vezetői munkán 
keresztül jelentkezik.

A beszámolási időszakban nyolc óvodánk közül háromnak az élén volt 
vezetőváltozás. Két esetben (a Mártírok úti Óvodában és az 5. sz. 
Óvodában) az osztály vállalta a kiválasztás-kinevezés régi hagyo
mányon alapuló lebonyolítását. Egy esetben ("Nitrogénes" Óvoda) a 
volt munkáltató és a nevelőkö zösség döntését fogadtuk el. V ál as z
tásunk helytállóságát, vezetőink alkalmasságát és felkészültségét
- tehát a régi gyakorlat eredményességét módszerek célszerűségét 
is - igazolta öt nagy óvodánkban a határozott idejű, pályázati e l 
járáson és a nevelőközösség titkosan leadott egyetértésén alapuló 
vezetői kinevezésre való áttérés. Ebben az öt nagy óvodában a régi 
vezetők kaptak újfajta bizalmat.



Az általános iskolák közül kettőnek az élén változott a vezető 
személye. (A 2.sz. Általános Iskolában a 102/1985. vb. sz. dön
tés nem kívánta meghosszabbítani az igazgató határozott idejű k i 
nevezését a lejárta után; A 8. Sz. Általános Iskolában az igaz
gató a kinevezés lejárta előtt felmentését kérte.)

Igazgatói közösségünk így az elmúlt öt évben kellőképp stabil volt. 
Vezetését a nagy felkészültségű és tekintélyű Vanderer Tiborné 
vállalta, aki nyugdíjba készülése miatt adta át 1989 őszén e tisz
tet a vezetők által kiválasztott Törzsök Károlynak. A 2., 3., 8. 
sz. Általános Iskola és a Zeneiskola élén szintén az új pályázati 
eljáráson nyugvó döntéssel kinevezett vezetők állnak, sorrendben: 
Zergi Dezső, Törzsök Károly, Fodor Tamás, G. Somos Margit.

Az 5.sz. és a Bán Aladár Általános Iskolában 1990. július 31-ig 
kell lebonyolítani a kinevezési eljárást. Az 5.sz. iskolában a 
régi igazgató, Barla-Szabó Lászlóné pályázott.

Személyi változás - nyugdíjazás miatt - a Bán Aladár Általános Is- 
kolábanlesz. Nem titok, hogy belülről készült fel az utánpótlás 
Deák Istvánná nevelő és Kis Kotor Lászlóné igazgató-helyettes sze
mélyében, ők nyújtottak be ugyanis pályázatot, kettőjük között dől 
el, hogy ki lesz öt tanévig az igazgató.

A 6. és 9. sz. iskolákban 1991-ben térünk át a pályázaton alapuló 
határozott idejű kinevezésre.

A középiskolákban nem azok a személyek vezetnek, akik az 1985-ös 
beszámoló idején.

A gimnáziumban az igazgató felmentését kérte, a nevelőközösségből 
kiválasztott utódja, Pálfi János a kinevező tanácsi és az iskolai 
közösség bizalmát is bírja. 1991-ben pályázhat a kinevezés meg 
hosszabbításáért.

A szakközépiskolában a nevelőtestület többségének bizalma m e gr en 
dült a kinevezett igazgató iránt, s egy tanévvel határozott idejű 
megbízása lejárta előtt meg is vonta azt tőle. Döntését a Végre
hajtó Bizottság is elfogadta, a Munkaügyi Bíróság pedig hel yben
hagyta. Az iskolai közösség helyzetét, megosztottságát sokoldalúan 
mérlegelve a Végrehajtó Bizottság úgy döntött, hogy csak az 1991— 
1992-es tanévre ír ki vezetői pályázati felhívást, addig az igaz
gató-helyettes, Kiss Béla látja el az igazgatói feladatokat.

Az oktatási intézmények vezetői - ma úgy látjuk - megnyugtatóan 
gazdái a rájuk bizott tárgyi és emberi értékeknek, közösségeknek. 
Vezetői stílusuk, emberi színeik eltéréseiből fakadó munk a-haté
konyságuk elemzése meghaladja e beszámoló kereteit.

A közművelpdésiés sport intézmények vezetőire még nem érvényes a 
határozott idejű kinevezés követelménye. A tanácsi fenntartású 
létesítmények közül a könyvtár és az ifjúsági ház élén nem válto
zott az igazgató, Neményi László és Csőszné Rabóczky Ágnes. Az 
új, igen kis létszámú létesítmények, a Nagy Gyula Galéria és a 
Tájház, illetve a Sportcsarnok vezetését, tekintve, hogy átszer
vezéssel (kiválással) jöttek létre egy éves átmeneti integráció 
után a Művelődési és Sport Központból, az egy évig gyakorolt 
munkakörök alapján bízta a Végrehajtó Bizottság Sárvári Miklósnéra 
és Firnicz Józsefre.
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A vállalati művelődési házak közül a Jó Szerencsét Művelődési 
Központban volt nyugdíjazás miatt vezetőváltozás. Az új igazgató 
Petrovics László. A Béke Munkásművelődési és Szabadidő Központ 
élén változatlanul Kocsis Tibor, a József Attila Művelődési és 
Oktatási Központ vezetőjeként szintén változatlanul Kárpátiné 
Nagy Irén á l l .

Csakúgy, mint az oktatás terén, a művelődési intézményekbenis m e g
győző a gazdák felelősségtudata, tiszteletre méltóak szakmai tö
rekvéseik. A vezetői stílus, munkahatékonyság a közoktatási vez e
tőkénél változatosabb, elemzése pedig az előbbiekéhez hasonlóan 
ö s s z e t e t t .

Vezető munkatársainkkal - a mi megítélésünk szerint - a már is
mertetett munkaformákban korrekt munkakapcsolatban van osztályunk. 
Természetesnek vesszük, hogy élni kívánnak az önállósággal.

Nem csodálkozunk azon, hogy az osztály részéről elsősorban a m ű 
ködés feltételeinek javításában való közreműködést várják el. Ezt 
tőlünk telehetően megtesszük. Azon sem lepődünk meg, hogy u g y an 
akkor működnek a régi beidegződések, s néha a "másik" tev ékenysé 
gének korlátozásában, máskor a többség érdekének felülről k e z de 
ményezett erőszakos érvényesítésében látnák elsősorban az i r án y í
tás feladatát. Ez a direkt beavatkozás mindig is idegen volt tő
lünk, a társadalmi-politikai mozgások pedig eleve kizárják.

A vezetői önállóság, a munkahelyi közösségek autonómiájának tisz 
teletben tartása mellett számolni kell azzal, hogy nehéz mind a 
működést, mind a vezetői kapcsolattartást közérdekre hivatkozva 
a többség megelégedésére összehangolni.

Úgy látjuk, hogy a vezetők tudomásunkra hozott vitáiban sikerült 
részrehajlás nélkül, igazságosan állást foglalni. A vezetők k ö 
zötti egészséges versengést -ezáltal az intézmények közötti v e 
télkedést - a magunk részéről természetesnek tartjuk, tartalmát, 
arányait fejleszthetőnek érezzük.

Ehhez egyfelől az szükséges, hogy a művelődés intézményhálózata 
"alulról" is kezdeményezett természetes munkakapcsolatokban,
- egyesületekben, társulásokban - tudjon egymás életéről, m un k á
járól, gondjairól, tisztázzák érdekközösségeiket, érdekellen té te i
ket.

Másfelől, de épp ebből fakadóan is szükséges, hogy a sz akigazga
tás megbízható információkat kapjon az intézményi működés haté
konyságáról, s legyenek eszközei az érdekek megoldást hozó ütk ö z 
tetésére (pl. pályázatok), a leghatékonyabb, vagy a nagyon k í v á 
natos tevékenységi formák preferálására (alapítvány, támogatási 
m e c h a n i z m u s o k ) .

C./ Az osztály munkakörébe tartozó operatív f el ad atokat is a s za k
mai sokféleség jellemezte a beszámolási időszakban. A teendők a 
különféle társadalmi szervezetek megváltozott működése miatt 
1990-ben részben megváltoztak, részben gyarapodtak.
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A régi hagyomány szerint nemzeti és nemzetközi ünnepeinket felül
ről vezérelt munkamegosztás alapján egy-egy művelődési létesít
mény fogadta be, szervezte meg. Osztályunknak ebben koordináló, 
segítő, pénzügyi támogatást nyújtó feladata volt.

Az elmúlt hónapok "átmenetisége" révén ránk hárultak a szervezés, 
műsorbiztosítás feladatai, a nyomdai és propaganda munka, a külső 
formai elemek nagy részének megteremtése.

Számos felemelő városi hagyomány ápolásához, ébrentartásához já
rultunk aktívan hozzá: az ifjúságot megmozgató márciusi versmondó 
verseny, a Kazinczyról elnevezett szép magyar beszéd vetélkedő, a 
Ney Dávid kórustalálkozó, a pedagógusnap, a népművelők napja soha
sem csak dolgozóink személyes és protokolláris jelenlétével zajlot
tak, hanem az előkészítés, mozgósítás, zsűrizés, illetve egyéb f o r 
mai elemek megteremtésének, beszerzésének tevőleges felvállalásával.

Kérésre rendszeresen közreműködtünk a költészet napja, a családi 
béke-hétvége, a gyermeknap, a könyvheti megnyitó, KBT-s versenyek, 
vöröskeresztes vetélkedők (az idén a Mátyás-évforduló) megrende
zésében, lebonyolításában.

Nem lebecsülve az iskolák, közművelődési és sport-intézmények sze
repét, a magunk eredményének könyveljük el azt, hogy a "Várpalotai 
napok"-kal új, életképes hagyományt honosított meg városunk.

A fentiekkel egyenrangú, sok munkaidőn túli szakmai jelenlétet, 
aktív részvételt követeltek munkatársainktól a diákolimpia felme
nő rendszerű versenyei, a lakossági és tömegsport vetélkedők, ku
pák, illetve azok a megyei, területi versenyek, sportrendezvények, 
amelyeknek városunk helyt adott.

iisztelt Városi Tanács!

Öt éves munkánkat végiggondolva - bár látjuk fogyatékosságainkat - 
bizonytalanok vagyunk a jövőt illető feladatmeghatározásban. Tud
juk, hogy a folyamatban levő kormányzati változás mindenképp be
folyásolja majd munkánkat. Várjuk, hogy az előkészületek után n ap 
világot lássanak azok a törvények és egyéb jogszabályok, amelyek 
meghatározzák a szakigazgatás lépésváltását (önkormányzati, állam- 
háztartási, sporttörvény, stb). Ezért nincs határozati javaslatunk.

Bármilyen változásokat törvényesít is a parlament s az új kormány, 
úgy látjuk, hogy az intézmények működésének folyamatossága min
denképp megköveteli tőlünk a következetes törvényességi felügyele
tet, az üzemelés anyagi feltételeinek figyelmét - beleértve a se
gítést, vagy ha szükséges, a beavatkozást is.



A munkaerőgazdálkodás hagyományainak követésével folytatjuk a 
pedagógusletelepítést, de váltani szándékozunk az újszerű igények 
kielégítésének irányában: Mielőbb meg kell találnunk az iskolai 
i d eg e nnyel v- ok tatás, a tagozatok és a fakultáció választék-bőví
tésének megoldásait.

Újszerű feladataink vannak az intézményi önállóság kibontakoztatá
sában a jó gondolatok és kezdeményezések megismerésével, felkaro
lásával, anyagi támogatásukkal.

Szorgalmazni fogjuk az óvodák, iskolák, közművelődési és sport- 
létesítmények kívánt együttműködése mellett az egészséges versengést.

Kérem a Tisztelt Városi Tanácsot, hogy előterjesztésem vitassa meg, 
fogadja el.

Várpalota, 1990. május 29.



Városi Tanács VB, Termelés,' 
Ellátásfelügyeleti Osztálya 
Várpalota, Gárdonyi G#u,39*

VÁRPALOTA VÁROS TA5FÁCSA 

199o#május 29-i ülésére

WAPIRETO í Beszámoló a város 
vendéglátásáról

ELŐADÓ; Ármás János a Városi Tanács VB* 
Termelés,- Ellátásfelügyeleti 
Osztály vezetője*



Tisztelt Városi Tanács !

Várpalota Város Tanácsának 199o,évi munkatervében 

előírtaknak megfelelően feladatom, hogy beszámoljak a 

város vendéglátásáról,

E témakörben az osztály „A kereskedelmi ellátás 

helyzete Várpalota városban és környékén” cimü 

tájékoztató részeként adott számot a Megyei Tanácstagi 

Csoport 1989# szeptember 6,-i ülésén#

Városunkban a vendéglátás hálózata és szerkezete az 

utóbbi években alig változott, 1988-hoz viszonyítva 

folytatódott a fogyasztás volumenének csökkenése,

A jövedelmi viszonyok változása miatt a lakosság jöve

delmének fokozatosan csökkenő hányadát forditja a 

vendéglátás szolgáltatásainak igénybevételére. Ez 

leginkább az ételforgalomban mutatkozik meg, főleg 

az előfizetéses étkezés igénybevételénél, s leginkább 

az állami szektorban. Különösen a gyermek és a diák 

étkeztetésben jelent meg, mely szintén összefüggésbe 

hozható a jövedelmek alakulásával, az életszinvonal 

romlásával.

Tapasztalható, hogy a magas,- de tovább növekvő - 

árszínvonal ellenére még igen sok helyen hiányzik a 

vendégek igényeihez jobban igazodó kínálat. Továbbra is 

jellemző az egyhangúság.

Az alkoholmentes italok forgalma összességében növekedett, 

míg az alkoholtartalmú italok forgalmából képviselt rész

arány csökkenő tendenciát mutat, A vendéglátói szolgálta

tásból a magánszektor évről-évre egyre nagyobb részarányt 

képvisel, melynek beszerzése csak részben történik a 

központi árualapból.

Városunk vendéglátása - a munkahelyi éttermeket és büféket 

leszámitva - az országos tendenciának megfelelően a külön

böző kollektiv illetve magánvállalkozók irányítása alatt áll,


